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ســازمان نظام صنفی رایانه ای از معــدود نهادهای 
صنفی اســت که ایجاد آن در مجلــس به تصویب 
رسید و آیین نامه   اش را نیز دولت تأیید کرده است.

نظــام صنفــی رایانــه ای از نهادهایــی اســت کــه بــا 
یــک حکــم وزارت کشــور یــا وزارت رفــاه به راحتــی 
قابــل انحــال نیســت و جایــگاه مهمــی در رده 
قانون گــذاری دارد. اما مشــاهدات عینی و بررســی 
دوره های مختلف آن نشان می دهد اعضای صنف 
در بســیاری اوقــات، شــأن و جایــگاه نهــادی را کــه 
نماینــده صنف فــاوای کشــور شــناخته می شــود، 
رعایــت نمی کننــد. ایــن موضــوع را می تــوان کاماً 

روشــن و مشــخص در تفــاوت رویکــرد 
نظام صنفــی رایانه ای بــا اتــاق بازرگانی 
مشــاهده کــرد. اتــاق بازرگانــی طبــق 
ســنت همیشــگی به عنــوان نماینــده 
بخــش خصوصــی همــواره میزبــان 
نامزدهــای ریاســت جمهوری اســت تــا 
ابتــدا خواســته هایش از دولــت را بیان 
کنــد و در گام بعدی، رویکــرد نامزدهای 
ریاســت جمهوری درباره سیاست های 
اقتصــادی را ارزیابــی کنــد.در ایــن دوره 

نیز اتاق بازرگانی خواسته های خود را به طور شفاف 
و مشــخص دربــاره رئیس جمهور آینده بیــان کرد، 
اما در طرف مقابل، ســازمان نظام صنفــی رایانه ای 
وجود دارد که می توان گفــت در موضوع انتخابات 
ریاســت جمهوری کامــاً منفعــل عمــل کــرد. ایــن 
در حالــی اســت کــه رئیس جمهــور حکم ریاســت 
سازمان نصرر را هر ســه سال یک بار صادر می  کند 
و در ایــن ســال ها موضــوع اقتصــاد دیجیتــال بــه 
حــدی جــدی شــده کــه نمی تــوان بــه آن بی توجــه 
بود.ایــن منفعل بــودن در حدی اســت کــه حتی از 
نماینــدگان یا رئیــس ســازمان نصر برای ســؤال در 
مناظــره ریاســت جمهوری دعوت نشــد و در مدت 
حدود یک ماهه تبلیغات ریاست جمهوری، سازمان 
نظام صنفی رایانه ای هیچ مطالبه رسمی و مکتوبی 
مطرح نکــرد. در این بین صنف به نحــوی بیان کرد 
که نامزدها برنامه هــای خود را مطــرح کنند و حتی 

بگویند چه چیزی از صنف می خواهند، ولی خود به 
جای فعالانه عمل کردن و مطالبه گری در انتخابات 
ریاســت جمهوری، درگیر برگــزاری الکامــپ بود. با 
کشیده شــدن انتخابات به دور دوم، سایه سنگین 
انتخابات ریاست جمهوری بر الکامپ بیشتر شد 
و آن را کامــاً بــه رویدادی برای وزن کشــی سیاســی 

تبدیل کرد.
عده ای ازجمله وزیر ارتباطــات از نامزدهای حاضر 
در دور دوم انتخابات دعوت به حضور در نمایشگاه 
کردند و برخی هم از صنف دعوت کردند که نامزدها 
برای شنیدن مطالبات به نمایشگاه بیایند و جلسه 
برگزار کنند. ولی واقعیت این اســت که 
این طرز مطالبه گری نه درســت است و 
نه در شــأن صنف فــاوای کشــور. اینکه 
یک نفر شبانه دعوت شود و صبح اول 
وقت جلسه بگذارد چه مطالبات روشن 
و مشــخصی مطرح می شــود کــه از دل 
همان جلســه نیــز موضوعاتی همچون 
اینترنت طبقاتی و حتی خواســته های 
شــخصی مطرح شد و مشــخص نشد 
افــرادی کــه در جلســه حضور داشــتند 
دقیقاً چه خواسته ای داشتند. این در حالی است 
که حتی در ارائه خواسته ها نیز سازمان نظام صنفی 
باید شــأن خود را حفــظ کنــد، نه اینکــه در روزهای 
پایانی تبلیغات انتخاباتی، یک نمایشگاه که بنا بود 
محلی برای حضور بخش خصوصی باشد، تبدیل 

به میتینگ انتخاباتی شود.
سازمان نظام صنفی رایانه ای می توانست در زمان 
مناســب نامزدهــای انتخابــات ریاســت جمهوری 
را در دور اول دعــوت کنــد تــا اعضــا به صــورت 
شــفاف و مشــخص برنامــه نامزدهــا را بشــنوند و 
خواسته هایشان را شفاف و روشن بیان کنند. حتی 
نصر می توانست مطالبات خود را به شکل مکتوب 
و جــدی بــرای نامزدهای ریاســت جمهوری ارســال 
کند، اما در برخورد با نامزدهای ریاســت جمهوری 
نصــر هــم انفعــال نشــان داد و هم شــأن ایــن نهاد 

صنفی را حفظ نکرد.
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رشد ۷۳ درصدی 
فروش بلیت پرواز 

فلای تودی در سال 
گذشته

آژانــس »آبنوس گشــت تهــران« بــا نــام تجــاری 
»فای تودی« گــزارش عملکــرد ســال 140۲ خود 

را منتشر کرد.
در ایــن گــزارش بــه بررســی فــروش، معرفــی 
محصــولات و خدمــات جدیــد، بررســی رفتــار و 
عملکــرد کاربران و منابع انســانی پرداخته شــده 
اســت. فای تــو دی می گویــد در ســال گذشــته 
توانسته، در عین حفظ جایگاه اول خود در رزرو 
هتل خارجــی، رتبه یک فروش بلیت پــرواز را نیز 

از آن خود کند.
بر اساس این گزارش، این شرکت که امکان خرید 
بلیت هواپیمــا از ۹00 ایرلاین داخلی و خارجی را 
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 سفارش آنلاین غذا در روبیکا
روبیکا ســرویس ســفارش آناین غذا 
و بلیت خود را راه اندازی کــرد. رونمایی از این دو 
سرویس در نمایشــگاه الکامپ بیست وهفتم 

صورت گرفت. 

نمایشگاه ملی »فن نما« در اصفهان
دومین نمایشــگاه ملــی »فن نمــا«، با 
شــعار»ما بــرای وصــل کــردن آمدیــم« مهرماه 
1403 در اصفهان برگزار می شود. این نمایشگاه 
بــا عنوان »فن نمــا« در تاریخ دهم تا ســیزدهم 

مهرماه 1403 برگزار خواهد شد. 

 تفاهم نامه برخورد با ماینرهای غیرمجاز
تفاهم نامــه همــکاری شــرکت توانیر و 
فراجا در زمینه برخــورد با مراکز غیرمجاز تولید 

رمزدارایی ها به امضا رسید. 

 خرید و فروش سهام در آپ
جدیــد  ســرویس  آپ تریــدر 
سوپراپلیکیشن آپ است که اخیرا از آن رونمایی 
کرد و کاربران با استفاده از آن می توانند در بازار 
سرمایه حضور داشته و به خریدوفروش سهام 

اقدام بپردازند. 

به مشــتری می دهــد، در ســال 140۲ با رشــد ۷3 
درصدی فــروش بلیــط هواپیما نســبت به ســال 
گذشته روبرو بوده است. فروش بلیط هواپیمای 
خارجــی ۷۵ درصــد و فــروش پروازهــای داخلــی 
نســبت به ســال قبل ۵0 درصــد افزایش داشــته 
اســت. ایــن رشــد در ســال گذشــته 1۲۹ درصــد 

بوده است.
در این گزارش همچنین آمده است که فای تودی 
با رشــد کلی 103 درصدی در ســال 140۲ نسبت 
بــه 1401، در فــروش هتــل خارجی بــا ۹6 درصد و 
فــروش هتــل داخلــی بــا 166 درصــد رشــد همراه 

بوده است. 

تجــارت  انجمــن  گــزارش  ســومین 
الکترونیــک از وضعیــت اینترنت 
کشور منتشر شد. در ابتدای این 
گزارش در مقایســه اینترنت با 
وضعیــت آن در زمــان انتشــار 
آخرین گزارش کیفیت که دی ماه 
140۲ منتشر شده بود، آمده است 
که به دلیل ادامه محدودیت های داخلی و 
تحریم های خارجی وضعیت اینترنت تغییری نکرده 
و کیفیت آن هنوز هم در پایین ترین سطح بین المللی 

قرار دارد.
در ادامه این گزارش با اشــاره به آمــار مهاجرت نیروی 
انسانی، از دست  رفتن اســتارتاپ ها و خروج سرمایه، 
آمده اســت بــا اینکــه اینترنــت ایــران در آمــار جهانی 
در میان کشــورهای توســعه نیافته اســت، ولی از نظر 
 GDP شــاخص های اقتصادی توســعه، ایــران از نظــر
وضعیت مطلوبی نزدیک به کشورهای نوظهور جهانی 

دارد.
همچنین اینترنت ایران در گزارش کادفالر از 100 کشور 

رتبه ۹۷ و در گزارش crUX  رتبه ۹0 را دارد. گفتنی است 
بر اســاس این گزارش  ۸3.6 درصد از کاربران اینترنتی 
از فیلترشکن اســتفاده می کنند. در گزارش مشابهی 
»دیتاک « نشــان می دهد که پــس از کاهش مقطعی 
استفاده از اینستاگرام، از شهریور 1401 تا اسفند 140۲، 
بیــش از ۹0 درصــد کاربــران بــه ایــن شــبکه اجتماعی 

بازگشتند.
این گزارش  همچنین می گوید: »به طور خاصه می توان 

دو بعد از آسیب کلی به اینترنت کشور را پررنگ کرد: 
1. تحریم های فناوری، گسترده، پرهزینه و به شدت 
علیــه مــردم ایــران اســت و در عمــل اســتفاده از 
ســامانه های »تحریم شــکن« راهکارهــای مؤثــری 
نیستند. ۲. مســدود کردن فیلترشــکن ها نه تنها از 
نظر فنی ممکن نیســت و موجب تغییــر رفتار مردم 
نمی شود، بلکه دلیل ایجاد کندی گسترده و تحمیل 
هزینه های ســنگین و جبران ناپذیر به کشــور اســت 
و راهــکار آن اصــاح سیاســت ها، کاهــش تقاضــا و 
نزدیک تر کردن آمار مصرف فیلترشکن به میانگین 

جهانی است.«

83 درصد از کاربران ایرانی از 
فیلترشکن استفاده می کنند
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لندتک
L E N D T E C H

در رویــداد دو روزه لندتــک، »راه کار« نقشــه 
اکوسیســتم لندتــک ایــران را رونمایــی می کنــد و 
در پنل هــا و ارائه هــای مختلــف، وضعیــت امروز و 
چشم انداز لندتک، پرداخت و تأمین مالی خرد به 

بحث گذاشته خواهد شد.
رویــداد لندتــک ایــران توســط کارخانــه نــوآوری 
رســانه راه کار 1۷ و 1۸ مردادمــاه برگــزار می شــود. 
در ایــن رویــداد بــزرگ بیــش از ۵0 نفــر از مدیــران 
ارشــد و کارشناســان اکوسیســتم فناوری هــای 
مالی و لندتک ســخنرانی خواهند کــرد و تازه ترین 
توصیف هــا، تحلیل ها و خدمــات در حوزه لندتک 
ارائــه خواهد شــد. ایــن گردهمایی فرصتی اســت 
بــرای شبکه ســازی و تعامــل میــان اعضــای ایــن 
اکوسیســتم، ضمــن اینکــه راه کار قصــد دارد در 
ایــن رویــداد از نقشــه اکوسیســتم لندتــک ایــران 

رونمایی کند.

 لندتک در سبد ایرانی ها
بــا توســعه و فراگیــری صنعــت لندتــک در ایــران 
کاربــران زیــادی بــرای گرفتــن وام به ســراغ ایــن 
کســب وکارها رفتنــد، به طــوری کــه ســال گذشــته 
تعــداد کاربــران لندتک هــا و تســهیات گیرندگان 
این صنعت ۵ برابر شــد. حــالا با وجــود لندتک ها 
بســیاری از افــرادی کــه تا بــه حــال از بانک هــا وام 
نگرفتــه بودنــد، بــا افتتــاح یــک حســاب آنایــن و 
بدون ضامن وام نقدی فوری یا خرید کالا دریافت 

می کنند. 
درحــال حاضــر لندتــک وارد ســبد مالــی خیلی از 
ایرانی هــا شــده اســت و اهمیــت همیــن فراگیــری 
دغدغه ای شــد کــه کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار 

 رویداد بزرگ لندتک ایران
در مردادماه برگزار می شود

 به همت کارخانه نوآوری رسانه راه کار

REPORTگزارش

 امین خادمی، مدیرعامل 
اقساط مارکت عنوان کرد

تبیین تعاریف و 
هم افزایی تنها راه 

نجات لندتک ها است
امیــن خادمــی، مدیرعامــل فروشــگاه های 
زنجیــره ای اقســاط مارکــت، در دومیــن 
پیش رویداد »رویداد لندتــک ایران« با بیان 
تاریخچــه اقســاط مارکــت از فضــای حاکــم 
بر صنعت لندتــک و چالش های آن ســخن 
گفــت. رویــداد لندتــک بــه همــت کارخانــه 
نوآوری رســانه راه کار در نیمــه اول مردادماه 
برگــزار می شــود. خادمــی در ایــن وبینــار بــا 
پرداختــن بــه تجربــه ای کــه اقســاط مارکت 
در ســال های گذشــته بــه دســت آورده و 
چالش هایــی کــه بازیگــران حــوزه لندتک با 
آن مواجه هســتند، نقش تبییــن تعاریف و 
افزایــش هم افزایی میان فعــالان این حوزه را 

بسیار حائز اهمیت برشمرد. 

لندتک و حمایت از تولید
او همچنیــن در بخــش دیگــری از 
صحبت هــای خــود گفــت:  »دربــاره شــعار 
»حمایــت از تولیــد« بایــد پرســید اگــر انبار 
کارخانه هــا تــا ســقف پر باشــد اما مشــتری 
نتوانــد خریــد کنــد، چــه فایــده ای دارد جــز 
اینکه به غرق زودهنــگام تولیدکننده کمک 
کــرده اســت؟ بــرای حمایــت از تولیــد، بایــد 
زمینه خرید را برای مشــتری تســهیل کنیم 
تا خودبه خــود به خریــد و مصــرف تولیدات 
داخلــی روی بیــاورد و این کار با شــرکت های 

BNPL ممکن می شود.«
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نوشــته ای کــه می خوانیــد بیشــتر یــک گایــه 
است تا یادداشــت. گایه از کســانی که به سبب 
فعالیت هــای انتقــادی رســانه های راه کار دســت 
بــه حــذف ایــن رســانه ها از یکــی از رویداد هــای 
اکوسیســتم اقتصــاد دیجیتــال کشــور زده انــد؛ 
شاید خالص ســازی باعث شود اشکالات موجود 
حل شود. بیش از همه از این نگرانم که این روحیه 
عــدم تحمــل منتقدین، بــه صنفی که قرار اســت 
پیشرو باشد آسیب برساند. نگرانم این نوع نگاه 
و عملکرد نسبت به منتقدین صنف را به سمتی 
بکشاند که تنها کسانی که پیرو طرز فکری خاص 

هســتند دور هــم بــرای صنــف تصمیــم بگیرند و 
خشــنود از عملکرد خود، تنهــا به کســانی اجازه 

همکاری دهند که جرئت انتقاد ندارند.
داســتان ازاین قرار اســت که در صفی از لوگوهای 
رســانه ها )یــا شــبه رســانه ها( در بیلبورد شــهری 
امســال الکامــپ هیــچ اثــری از رســانه های راه کار 
نیســت. ایــن تصمیــم به هیچ وجــه از ســمت مــا 
در راه کار نبــوده؛ بلکــه تصمیمــی بوده کــه در تیم 
برگــزاری الکامــپ گرفته شــده اســت. ما امســال 
تصمیم داشتیم به همراه رسانه های راه کار شامل 
پایــگاه خبــری راه پرداخــت، هفته نامــه کارنگ )و 

همه با هم برای اقتصاد دیجیتال 

البته به جز منتقدین
 یادداشتی درباره خالص سازی منتقدین

توسط برگزارکنندگان الکامپ

NEWSخبر

 دبیر اجرایی الکامپ۲۷:

 تمام تلاش مان را 
کردیم که الکامپ 

را در بدترین دوره و 
موقعیت برگزار کنیم

در دومیــن روز از برگزاری بیســت وهفتمین 
نمایشــگاه الکامــپ، یــک نشســت خبری 
با حضــور علــی حکیم جــوادی، رئیس نصر 
کشور؛ رضا حیدری، دبیر اجرایی نمایشگاه 
الکامپ و مهــرداد ذوالفقاریــان، دبیر نصر 
تهــران برگــزار شــد کــه در آن خبرنــگاران 
ســؤالات خود را دربــاره نمایشــگاه الکامپ 

مطرح کردند. 
رضــا حیــدری، دبیــر اجرایــی نمایشــگاه 
الکامپ، در این نشست خبری به بد بودن 
زمان برگزاری الکامــپ اذعان کرد، اما تأکید 
داشــت کــه ایــن تاریــخ تنهــا زمانی بــود که 
می توانســتند الکامــپ را در ســال 1403 
برگــزار کننــد. نکتــه جالــب توجــه دیگــر در 
صحبت های حیدری، انکار حضورنداشتن 
پانصد استارتاپ در الکامپ بود که به نوعی 
صحبت های دبیر الکام استارز را رد می کرد.
تمام تــاش حاضــران این نشســت بــر این 
بود که بیــان کننــد الکامــپ با ســختی های 
فراوان، ســرانجام برگزار شــد و این دستاورد 
بزرگی بــرای آنها به شــمار مــی رود. با وجود 
تمــام مخالفت هــای فعــالان ایــن حــوزه کــه 
درباره زمان برگزاری این نمایشگاه، به دلیل 
تداخل با انتخابات ریاست جمهوری وجود 
داشــت، اعضــای حاضــر در ایــن نشســت 
خبری، برگزار کردن الکامپ در این موقعیت 
را یک دستاورد بزرگ  خواندند و بر این باور 
بودند که هرکس برخــاف آن صحبت کند، 

نمی تواند بگوید که دلسوز صنف است.
علی حکیم جــوادی، رئیس نصــر تهران، در 
پاسخ به خبرنگار کارنگ درباره دلیل حذف 
مجموعــه رســانه های راه کار از نمایشــگاه 
الکامــپ، آن را به نحــوی تکذیــب کــرد، 
امــا رضــا حیــدری، دبیــر اجرایــی الکامــپ، 
تلویحاً موضوع حــذف را تأییــد و اظهار کرد 
رسانه هایی که با نمایشگاه تعامل مستقیم 

داشتند، حامیان رسانه ای معرفی شدند.
او در این بــاره افــزود: »ما رســانه ای را حذف 
نکردیــم. شــاید برخــی دوســتان، به ویــژه 
در سیســتم شــما تعاملــی بــا ایــن فضــا 
نداشته اند. مطالب شما برای سایر دوستان 
هــم مشــخص اســت؛ بنابرایــن مــا از نظــر 
خودمان پروسه حذف راه کار را نداشته ایم.«
ادامه در صفحه 10
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ضمیمه رمــزارز( و ماهنامه عصر تراکنش در نمایشــگاه 
الکامپ غرفه ای بزرگ داشته باشیم و با پرداخت هزینه 
در این نمایشــگاه حضور داشــته باشــیم. بعد از حادثه 
ناگوار برای رئیس جمهور و هم زمانی الکامپ با برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری، شاهد بی نظمی های جدی 
در روند برگزاری الکامپ بودیم. علی رغم تماس هایی که 
گرفته شــد به دلیل زمان نامناســب نمایشــگاه، ترجیح 

دادیم برای حضور در این رویداد هزینه نکنیم.
در تمــام ایــن مــدت نیــز شــاهد ســردرگمی و باتکلیفی 
کســب وکارها دربــاره حضــور در الکامــپ بــا شــرایط 
جدیــد بودیــم. مــا معتقدیــم در زمانــی کــه مهم تریــن 

موضوع کشــور انتخابات ریاست جمهوری 
اســت، عدم توجه به خواســت صنــف برای 
تغییــر زمــان برگــزاری الکامــپ ظلــم در حق 
کسب وکارهای بخش خصوصی است که به 
دلیل سیاست های اشــتباه هر روز نحیف تر 
و ضعیف تر می شــوند؛ کســب وکارهایی که 
ســهمی از بیت المــال ندارنــد و بــرای ریــال 
بــه ریــال هزینه هــای خــود حســاب و کتاب 
می کنند. ما در راه کار معتقد بودیم و هستیم 
که ایــن وظیفه ســازمان نظام صنفی اســت 

که بهتریــن زمــان را بــرای برگــزاری الکامپ فراهــم کند. 
این دلیل کــه مجــری الکامــپ نمی تواند یــا نمی خواهد 
زمــان را تغییــر دهــد به هیچ وجــه پذیرفتنــی نیســت. 

باتوجه بــه هزینه های نســبتاً بــالای الکامپ نســبت به 
دیگــر نمایشــگاه ها، طبیعی اســت کــه انتظــار حداقلی 
شــرکت کننده ها ایــن باشــد کــه زمــان مناســبی بــرای 

نمایشگاه اختصاص پیدا کند.
کســب وکارهای متعــدی موضــوع زمــان را به مــا منتقل 
کردند و ما نیز همیــن موضوع را از طریق رســانه هایمان 
پیگیــری کردیــم؛ بــه طــور خــاص هــم ایــن موضــوع در 
هفته نامــه کارنــگ پیگیــری شــد. فقــط چنــد روز مانده 

بــه برگــزاری رویــداد اینوتکــس 
ناگهــان  الکامــپ  صاحبــان 
تصمیم گرفتند به صورت فشرده 
و دقیقــاً در روزهــای برگــزاری 
اینوتکــس، برنامه هــای متفاوتی 
بــرای الکامــپ برگــزار کننــد؛ روز 
اول هم فکــری بــا رســانه ها بــود 
کــه بــه نمایندگــی از مجموعه ما 
میثــم ســلیمانی حاضــر شــد و 
همــان جــا هــم مراتــب اعتــراض 
خــود را اعــام کردیــم. در فــردای 
آن روز »نشســت تبــادل نظــر و 
هم فکــری الکام اســتارز 1403« 
بــا اعضــای اکوسیســتم نــوآوری 
و کارآفرینــی برگزار شــد کــه بنده 
از طــرف مجموعــه راه کار دعــوت 
شدم. متأســفانه دقیقاً در همان 
زمان برگزاری جلسه و در رویداد 

اینونایــت در پــارک فنــاوری پردیــس ســخنرانی دربــاره 
مصائب رســانه داری در ایران داشــتم که قاعدتــاً امکان 
حضور بــرای من وجود نداشــت. اگر ایــن هم زمانی نبود 
قطعاً در این جلسه شرکت می کردم و باز مراتب اعتراض 

خود را نسبت به بی نظمی های موجود اعام می کردم.
در روز سه شنبه هجدهم اردیبهشت ماه یعنی تنها یک 
روز قبل، اعام شــد کــه کنفرانــس خبری ســازمان نصر 
روز نوزدهم اردیبهشــت ماه برگزاری می شود. باتوجه به 
حجم گسترده فعالیت هایی که در نمایشگاه اینوتکس 
و در شهر پردیس و با برنامه ریزی قبلی در حال انجام آن 
بودیم و باتوجه بــه اینکه پیش از آن هم نســبت به زمان 
نامناسب اعتراض کرده بودیم ترجیح دادیم بیش از این 

همکاران خود را آزار ندهیم.
امیــدوار بودیــم رونــد تصمیمــات عجیــب در برگــزاری 
الکامپ امسال تنها به این بی نظمی های زمانی محدود 
شــود؛ اما متأســفانه شــاهد ایــن هســتیم کــه الکامپ، 
رویــدادی که ادعــای تعلق بــه بخــش خصوصــی را دارد 
در رونــدی عجیب وغریــب به ســوی دولتی شــدن رفته و 
بیش از این که نمایشــگاهی برای کسب وکارهای بخش 
خصوصــی باشــد بــه جایــی تبدیــل شــده بــرای شــوآف 
دولتی ها؛ آن هم دولتی که تا دو ماه دیگر می رود! امسال 
به جــای نام های شــناخته شــده، برخی کســب وکارهای 
حاضــر  تمام قــد  کــه  هســتند  خصولتــی 
شــده اند که عرصه را بر اندک کسب وکارهای 
خصوصی حاضر در رویداد هم تنگ خواهند 

کرد.
ما در رســانه های راه کار از ســیزده ســال پیش 
صــدای کســب وکارها بودیم و در ایــن یکی دو 
مــاه اخیر نیــز تــاش کردیــم اعتــراض صنف 
نسبت به روندهایی که شرکت مجری الکامپ 
با حمایت برخــی از اعضای ســازمان نصر در 
پیش گرفته  را بیان کنیم. متأســفانه ســازمان 
مجری الکامپ و برخی حامیان آن در هیئت مدیره نصر 
تاش کرده اند نشــنوند؛ آنهــا که باید پاســخ دهند همه 
این اعتراضات به روند برگزاری الکامپ را با پنهان شدن 

پشت درهای بســته و ســکوتی کش دار پاســخ داده اند. 
الکامپ که اعتبــارش را از حمایت های ســازمان نصر به 
دســت آورده و قاعدتاً رویــدادی برای صنف اســت حالا 
به جای پاســخگویی دســت به حذف منتقدین خود زده 

است.
این در حالی اســت که ما شــاهد بودیم که در دوره پیش 
الکامــپ و الکام اســتارز، بــه منتقدیــن نظــام صنفــی 
هــم تریبــون داده شــد. هیــچ رســانه ای حــذف نشــد و 
مرتبــط  رســانه های  تمــام 
حضــور پررنگــی در پنل های 
داشــتند.  الکام اســتارز 
اگــر بخواهــم بــه نمونــه ای 
منتقدیــن  مشــارکت  از 
اشــاره کنــم، بایــد یــادی کنم 
از آرش برهمنــد، خبرنــگار 
ماهنامــه پیوســت کــه در 
اســفند 1400 گزارشــی علیه 
هیئت مدیــره ســازمان نصــر 
نوشــت بــا عنــوان »ســازمان 
نظــام صنفــی رایانــه ای در 
آستانه فروپاشی«. علی رغم 
و  خبــری  کنفرانس هــای 
حضــور پررنــگ رســانه ای 
او  هیئت مدیــره  اعضــای 
نظــام  »ســازمان  نوشــت: 
صنفــی تاکنــون همــه ایــن 
اعتراضــات بــه حاکمیت خــود را با پنهان شــدن پشــت 
درهای بســته و ســکوتی کش دار پاســخ داده اســت. دو 
هفته پیش همین بنیان گذاران ســازمان، آزاده داننده را 
که تنها رئیســی بود که صادقانه اعام کــرد به نفع کیان 
ســازمان و بقــای آن از بازی قــدرت کنار مــی رود به خاک 
سپردند. شمایل محبوبی که نماینده شفافیت، صداقت 
و شفقت سازمانی بود که زمانی محبوبیت بالایی در این 
بازار داشت. مشابه چنین گذشــتی در فضای صنفی و 
مدیریتی امروز سازمان کم پیداست و از مبارزه طلبی هم 
خبری نیســت. شــاید 1401 همان طور که از سال ها قبل 
پیش بینی می شــد، ســال تعیین سرنوشــت بزرگ ترین 

تشکل فناوری اطاعات ایران باشد.«
در الکامپ ۲6 همه رســانه های تخصصی حوزه فناوری 
اطاعــات و ارتباطات دعوت شــدند؛ این بــار ولی ورزش 
3 و روبیــکا قــرار اســت مطالبات صنــف مظلــوم فناوری 
اطاعــات را پیگیری کننــد؛ ولی رســانه های ریشــه دار و 

قدیمی مشمول خالص سازی شدند!
از  بخشــی  داوطلبانــه  راه کار  رســانه های  در  مــا 
ظرفیت هایمــان را به فعــالان و چهره های ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای اختصاص دادیم تا بــا بیان دیدگاه های 
خود تعامل مناســبی میان صنف و سازمان نصر شکل 
بگیرد. تا امــروز تصویر برخــی از این چهره هــا روی جلد 
هفته نامه کارنگ همراه با گفت وگوهای مفصل منتشر 
شــده اســت و در میان مطالب رســانه های راه کار بارها و 
بارها بــه این فعــالان فضا اختصاص داده شــده اســت، 
بنابراین بی انصافی اســت کــه در رویدادی منتســب به 

سازمان نصر رسانه های راه کار حذف شوند.
اگــر الکامــپ نمایشــگاهی متعلــق بــه شــرکت »راهکار 
تجارت مدیرت کوشــا« بــود ما حرفی نداشــتیم؛ شــاید 
ما به اشــتباه تصور می کنیم الکامپ نمایشــگاهی برای 
صنف اســت و صنف برای همه اســت، نه بــرای عده ای 

خاص و محدود.
دســت مریزاد هــم می گوییــم بــه همــه آنهایــی کــه در 
هیئت مدیــره ســازمان نصــر ایــن ظلــم را دیدنــد و دم 

برنیاوردند.

 اگر الکامپ 
نمایشگاهی متعلق 
به شرکت »راهکار 

تجارت مدیرت کوشا« 
بود ما حرفی نداشتیم؛ 

شاید ما به اشتباه 
تصور می کنیم الکامپ 

نمایشگاهی برای 
صنف است و صنف 

برای همه است، نه برای 
عده ای خاص و محدود
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سه شــنبه 1۲ تیرمــاه آخریــن روز 
نمایشــگاه الکامــپ 1403 بــود؛ 
نمایشــگاهی کــه علی رغــم 
هشــدارها، برگــزار کننــدگان 
نمی کردنــد  پیش بینــی  آن 
انتخابــات ریاســت جمهوری 
بــه دور دوم کشــیده شــود، 
افتتاحیه اش زیر سایه اخبار اعام نتایج 
انتخابــات برگــزار شــود و ایــن رویــداد هم زمــان بــا 

شلوغی های ایام انتخابات ادامه یابد.
حضور سعید جلیلی، یکی از نامزدهای انتخابات 
ریاســت جمهوری در الکامپ و برگزاری نشســتی 
با فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال، شاید مهم ترین 
خبــر الکامــپ در روز ســوم برگــزاری اش را رقــم 
زد؛ نشســتی کــه البتــه بــا حاشــیه هایی همــراه 
بــود. گفتــه می شــد قــرار اســت دیگــر کاندیــدای 
ریاســت جمهوری، مســعود پزشــکیان، نیــز در 

الکامپ حضور یابد، اما چنین اتفاقی 
نیفتاد.

روایت هــای مختلفــی از چگونگــی 
هماهنگــی بــا ســعید جلیلــی بــرای 
حضــور در الکامپ به گوش می رســد. 
برخی از اعضای ســازمان نظام صنفی 
رایانــه ای می گوینــد ایــن ســازمان طــی 
نامــه ای از هــر دو کاندیــدای انتخابات 
ریاســت جمهوری بــرای حضــور در 
الکامــپ دعــوت کرده اســت و ســعید 

جلیلی این دعوت را پذیرفته و مسعود پزشکیان، 
نمایندگانــش ازجمله جــواد ظریف را بــه الکامپ 
فرســتاده اســت. ایــن در حالــی اســت کــه حضور 
ظریف در قالب یک بازدیدکننده از نمایشگاه بوده 
و جلیلی در چارچوب یک برنامه از قبل هماهنگ 
شده جلســه ای با برگزار کنندگان الکامپ و برخی 

از اعضای صنف داشته است.
از زمان حضور جلیلی در الکامپ حواشــی بسیار 
فراوانی اطــراف این اتفــاق رخ داد. از مطرح شــدن 
اخــراج خبرنــگاران از نشســت تــا مطــرح شــدن 
درخواســت ارائــه اینترنــت طبقاتــی بــه اعضــای 
صنــف از جملــه موضوعاتــی بــود کــه در حاشــیه 

حضور سعید جلیلی در الکامپ رخ داد.
صادق خانــی علی اکبری، عضو کمیســیون هوش 
مصنوعــی نصــر تهــران، می گویــد حضور ســعید 
جلیلی در الکامپ بــا دعوتی بوده کــه او در برنامه 
ویژه خبری از نامزدهای ریاســت جمهوری داشته 

و هماهنگی هــا نیــز از کانال او انجام شــده اســت. 
خانی علی اکبری انتقادهایی نیــز به نحوه برگزاری 
نشســت ایــن نامــزد ریاســت جمهوری بــا فعالان 

حوزه اقتصاد دیجیتال دارد.
بیژن عباسی  آرند، مدیرعامل ایرانسل، در پستی 
کــه دیــروز دربــاره الکامپ در اینســتاگرام منتشــر 
کرده، نوشته اســت:  »صبح امروز، سعید جلیلی، 
نامــزد محتــرم انتخابــات ریاســت جمهوری،  پیرو 
دعــوت وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطاعــات از 
نامزدهــای انتخابــات، در ایــن نمایشــگاه حضــور 

یافت… .«
در ادامــه، »کارنــگ« بــه بررســی ایــن نشســت و 

حاشیه های آن پرداخته است.

 خانی علی اکبــری: ســعید جلیلی به 
دعوت من به الکامپ آمد

صــادق خانی علی اکبــری، عضو کمیســیون هوش 
مصنوعی ســازمان نصر تهــران، درباره 
حضور سعید جلیلی در الکامپ 1403 
و برگــزاری نشســت بــا فعــالان حــوزه 
اقتصاد دیجیتال بیان کرد:  »روز شنبه 
که الکامپ افتتاح شده بود، من و آقای 
حکیم جــوادی بــه برنامــه گفت وگــوی 
ویــژه خبری شــبکه خبر دعوت شــدیم 
و آنجا درباره الکامــپ صحبت کردیم. 
در آن برنامه من اعام کردم که اقتصاد 
دیجیتــال یکــی از فرصت هــای کشــور 
اســت که در برنامه های کاندیداها آنچنان پررنگ 
نبود و اکنون نمایشــگاه الکامپ، با حضور فعالان 
حوزه اقتصاد دیجیتــال، در حال برگزاری اســت و 
فرصتی اســت که کاندیداهای ریاســت جمهوری، 
آقای پزشــکیان و جلیلــی از این نمایشــگاه بازدید 

کنند.«
او ادامه داد: »روز یکشنبه یکی از دوستانم که در 
ستاد آقای جلیلی فعال است، با من تماس گرفت 
و گفت با توجه به دعوتی کــه در برنامه ویژه خبری 
از کاندیداها داشــتید، آقای دکتــر جلیلی گفته  که 
می خواهــد از ایــن نمایشــگاه بازدید کنــد. من هم 
دربــاره الکامــپ اطاعاتــی در اختیــار ایشــان قرار 
دادم. این دوســتم بعداً به من اطــاع داد که صبح 

دوشنبه آقای جلیلی به الکامپ خواهد آمد.«
خانــی علی اکبــری در ادامــه افــزود: »مــن نیــز روز 
یکشــنبه قبل از ظهــر به آقــای ذوالفقاریــان، دبیر 
نصر تهران اطاع دادم کــه آقای جلیلی قصد دارد 

چه کسی سعید جلیلی را 
به الکامپ دعوت کرد؟

خانی  علی اکبری: به خبرنگارانی که همراه آقای 
جلیلی بودند اجازه ندادند که در نشست ایشان با 

فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال، حضور یابند و این 
هم کاری غیراخلاقی بود
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تمام تلاش مان را...
رئیس نصر تهران نیز در ادامه گفت: »این طور 
نیست که اگر کسی از ما انتقاد کند، او را حذف 
کنیــم؛ برعکــس، از نقــد اســتقبال می کنیــم. 
انتقادهــا بــرای ما ســازنده اســت، اما اگــر خود 
دوســتان متقاضی نبوده اند این را نباید به پای 
ما نوشت. ما درخواستی از طرف مجموعه شما 
برای شــرکت در الکامپ نداشــتیم و این اتفاق 
نیفتاده که ما راه کار را حذف کرده باشــیم و من 
این را نمی پذیرم.« البته واقعیت این اســت که 
مشخص نیســت فرایند حضور در نمایشگاه 
به عنوان حامی رسانه ای به چه شکل بوده است 
و آیا بایــد درخواســتی از طرف رســانه به عنوان 
حامی رســانه ای ارسال می شــد یا خیر. ضمن 
اینکه رسانه ها طی جلسه ای در خردادماه یک 
کمیته رســانه تعیین کردند تا فرایند و مسائل 
مربوط به مقوله رســانه پیگیری شــود، اما پس 
از آن جلسه، نه خبری از کمیته بود و نه حضور 
رســانه ها در الکامپ پیگیری شــد، از همین رو 
مشخص نشــد فرایندی برای حضور به عنوان 

حامی رسانه ای تعریف شده است یا خیر.

پانصــد اســتارتاپ داده غلــط 
است

در ادامــه دربــاره دلیل کاهــش اســتارتاپ ها از 
پانصــد به صــد در این نمایشــگاه ســؤال شــد 
کــه رضــا حیــدری، دبیــر اجرایــی نمایشــگاه 
الکامــپ، آن را داده غلــط نامیــد؛ در حالــی که 
دبیر الکام اســتارز در گفت وگویی با وبســایت 
دیجیاتو بیــان کرد کــه در آخرین الکام اســتارز 
پانصد تیم در پنج ســالن حضور داشــتند، اما 
اکنون با گذشت حدود چهار ســال و نیم، این 
عدد به صد رسیده اســت. بنابراین مشخص 
نیســت آقــای حیــدری کــدام موضــوع را داده 
غلط اعــام کــرد و گفــت کــه الکامــپ هیچ گاه 
پانصد استارتاپ نداشته اســت. او در این باره 
گفــت: »تمــام تــاش و همــت ســازمان نظــام 
صنفی و ســتاد اجرایی الکامپ در این جهت 
بوده کــه بتوانیم نمایشــگاه را در بدتریــن دوره 
و موقعیــت برگــزار کنیــم.« حیــدری در ادامــه 
اظهــار کــرد: »ســیاه نمایی و ارائــه داده غلــط، 
غیــر از ایجــاد یــأس و ناامیــدی، اثــر دیگــری 
نخواهد داشــت؛ بنابرایــن ما ســعی کردیم در 
این فضــا کار را جلو ببریم. به طــور میانگین در 
نمایشــگاه های مختلف، شــصت تــا هفتاد یا 
صد کانتر استارتاپی داشتیم.« از طرف دیگر در 
حالی دبیر الکام استارز درباره حضور صد تیم 
استارتاپی در نمایشگاه امسال سخن گفته بود 
که رضا حیدری، دبیر نمایشگاه الکامپ، اعام 
کرد در بخش الکام اســتارز شــصت تیم با هم 

رقابت می کنند. 

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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نگاهی به چالش هایی که 
یک مدیر منابع انسانی با آن 

مواجه است

اخراج نیروها وظیفه 
منابع انسانی نیست

شاید یکی از دشواری های واحد منابع انسانی 
در هر سازمانی به ذات این حوزه برمی گردد، چرا 
که این واحد همان طور که از نامش مشــخص 
اســت، بــا انســان ها و پیچیدگی هایشــان و 

چالش هایی از این جنس سروکار دارد. ی
زهره برزگر، معــاون منابع انســانی ارتباط فردا 
درباره چالش هایی کــه فعالان این حــوزه با آن 
مواجه هســتند، می گوید: »مهم ترین چالش 
منابع انسانی این است که سایر مدیران میانی 
وظایف منابع انسانی خود را بلد نیستند. یک 
مدیر میانی منصــوب می شــود و برایش تیم و 
هدف سازمانی و کسب وکاری تعیین می کنیم، 
اما هرگز مهارت هــای منابع انســانی لازم برای 
کارکردن با تیمش را به او متذکر نمی شویم. در 
برخی ســازمان ها فرد حتی نمی تواند بازخورد 
بدهد یا برای هم تیمی خود مدت و هدف تعیین 
کند. او قــادر نیســت بررســی کند که چــرا فرد 
نتوانســته در زمان خواسته شــده کارهایش را 
تحویل دهد. آیا اصاً هدف به درستی تعریف 
شده اســت؟ آیا فرد با مشــکاتی مواجه بوده 
است؟ و این طور می شود که تمام این مسائل را 

به منابع انسانی منتقل می کنند.«

 اعلام اولیه اخراج یک نیرو به 
عهده مدیر اوست

او در بخش دیگری از صحبت های خود مطرح 
می کند:  »منابع انسانی موظف نیست فردی 
را اخراج کند. این واحد فقط باید به افراد بگوید 
که به چه دلایلی همکاری آنها با سازمان ادامه 
نخواهد داشت. این اعام ثانویه است و اعام 
اول به عهده مدیر مربوطه است. توانایی ارتباط 
برقرارکردن بــا کارمندان در ســازمان ها مغفول 
مانده و در برخی شــرکت ها منابع انسانی این 
وظیفه را برداشــته و در برخی دیگر هیچ  فردی 

عهده دار آن نشده است.«

همــه مدیــران وظایفــی از 
جنس منابع انسانی دارند

به باور این معاون منابع انســانی، خوب است 
همه مدیران بدانند که در کنار تخصص خود، 
تعــدادی وظیفــه منابــع انســانی هــم دارنــد و 
نماینده واحدهای منابع انسانی در واحد و تیم 

خودشان هستند. 
او عنوان می کند:  »در ارتباط فردا سعی کرده ایم 
بــا آموزش هایــی این فرهنــگ را در شــرکت جا 

بیندازیم.«

مهــارت  یــک  کارفرمایــی  برنــد 
بین رشــته ای اســت، امــا وزنــه 
منابع انسانی در آن سنگین تر 
از برندینگ است. این جمله، 
گفتــه زهــره برزگــر، معــاون 
منابع انسانی هلدینگ ارتباط 
فردا اســت در پاســخ به این سوال 
کــه آیــا برنــد کارفرمایــی حاصــل کار 
مارکتینــگ و واحــد تبلیغــات ســازمان ها اســت یــا 
مربــوط بــه واحــد منابــع انســانی در یــک ســازمان 
می شــود. یکی از رایج ترین تعاریــف برند کارفرمایی 
ساختن ذهنیت نیروی آماده به کار بیرون از سازمان 
از درون ســازمان اســت. به عقیده برزگر شرکت ها و 
سازمان هایی که از ساختار منابع انسانی سنتی به 
منابع انسانی مدرن تغییر کرده اند می توانند پذیرای 
برندکارفرمایی باشند. زهره برزگر در گفت وگویی که 
با سایت برندکارفرمایی داشته، تفاوت میان منابع 
انسانی سنتی و مدرن و نقش امروزی منابع انسانی 
و پذیرش برند کارفرمایی در شرکت ها و سازمان ها را 
مورد بررسی قرار داده است. در ادامه این گفت وگو 

را می خوانید.

 تعاریف فراوانی از برند کارفرمایی 

وجــود دارد. تعریــف شــما از ایــن مفهــوم 
چیست؟

ارائه جریان های درونی شرکت به نیروهای آماده به کار 
بیرون سازمان. کاری را که مارکتینگ برای محصولات 
شــرکت انجام می دهد، برند کارفرمایی برای نیروهای 
فعلی ســازمان ها، کارجویان و اســتعدادهای بــازار که 

رقابت بر سر آنها وجود دارد انجام می دهد.

 متولی برند کارفرمایی کیست؟
یکی از اختــاف نظرهایــی که دربــاره برنــد کارفرمایی 
وجــود دارد، این اســت که آیــا برنــد کارفرمایی نتیجه 
برندینــگ و مارکتینگ اســت یا محصولی اســت که 
درون واحــد منابع انســانی شــکل می گیــرد؟ در واقع 
هیچ یــک از ایــن دو دیــدگاه صحیــح نیســتند. برنــد 
کارفرمایــی یک مهارت بین رشــته ای اســت، امــا وزنه 
منابع انسانی آن سنگین تر از برندینگش است. برند 
کارفرمایی واحدی است که افراد باید با مهارت منابع 
انســانی و کمی برندینگ، مارکتینگ و روابط عمومی 

در آن فعالیت کنند.

 با این اوصاف در چارت سازمانی آن 
را چطور ببینیــم؟ این واحد بایــد زیرمجموعه 

واحد منابع انسانی باشد؟

 شفافیت باید در 
استانداردها باشد نه عدد

گفت وگو با زهره برزگر، معاون منابع انسانی 
هلدینگ ارتباط فردا
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نوآوری با صنعت لجستیک ایران چه کرد؟
 کدام بازیگران، لجستیک ایران را متحول کردند؟

لجستیک ایران با چه چالش هایی دست وپنجه نرم می کند؟
استارتاپ ها یا شرکت های بزرگ؛ قواعد بازی دست کیست؟

شرکت ملی پست جمهوری اسلامی رقیب بخش خصوصی است؟
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